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prosvetnih in organizačnih vprašanjih. 
V nedeljo, dne 18. dec. t. 1. je bil sestanek 

predsedstva in poverjeništev UJU na Brodu. Se
stanka so se udeležili predsednik UJU tov. Vlada 
K. Petrovič, taijnik Jovo Milijevič in zastopniki 
poverjeništev Beograd, Ljubljana in Zagreb. Za
radi žametov in vremenskih neprilik se nista mo
lila udeležiti seje zastopnika poverjeništva Split 
in Sarajevo. Ker se pov. Andrej Skulj zaradi 
smrti v rodovini ni mogel udeležiti seje, sta za
stopala ljubljansko poverjeništvo urednik Ivan 
Dimnik in strok, tajnik Josip Kobal. 

Navzoče so gostoljubno sprejeli predsednik 
sreskega učat. društva Josip Pezelj iz Sušnjev
cev p. Oarčin, sreski šolski nadzornik na Brodu 
Božo Šarenič, šolski upravitelj z Broda Milan 
Mandič, tajnik sres. učit. dr. Luka Miletič iz 
Brodskega Brda, blagaijničarka sres. dr. gdč. 
Šandova iz Broda in str. učit. tov. Ziba z Broda. 

Tov. Mandič je, ker se je seja vršila v šolski 
zbornici, zabeležil dogodek s podpisi navzočih v 
spominsko knjigo šole. Predsednik sreskega dru
štva tov. Pezelj je navzoče pozdravil po tamo
šnjih slavonskih gostoljubnih običajih, nadzornik 
je pred pričetkom želel obilo uspeha delu, v bla
gor učiteljstva cele države. 

Sejo je otvoril predsednik UJU tov. Vlada 
K. Petrovič, ki je prešel takoj k prvi točki, t. j . 
poročilo o položaju in delovanju poedinih pover
jeništev. 

POLOŽAJ IN DOGODKI V ZAGREBŠKEM 
POVERJENIŠTVU. 

Poverjenik UJU az Zagreba tov. Josip Skavie 
ju poročal sledeče: 

Pogreška zagrebškega poverjeništva je bila, 
da je prenehalo izdajati svoje glasilo »Jedinstvo«. 
Zato bo z novem letom pričelo poverjeništvo zo
pet izdajati svoj list. To je važno posebno sedaj, 
ko se dela na sporazumu vsega hrvatskega uči
teljstva. Obe frakciji izven UJU izdajata svoj list 
in siicer »Hrvatski Učitelj« in »Hrvatski Učiteljski 
Dom«. 

zoriji. S tem trpi pouk. Provizoriji nimajo one sile 
kakor zakon in se smatrajo od oblasti vedno le 
kot provizoriji ter se zaradi tega ne izvajajo. 

Disciplinsko sodišče naj zaradi lažjega in hi
trejšega reševanja ostane za učitelje posebe. Vse 
prilike učiteljev se zelo razlikujejo od drugih drž. 
uradnikov. Učiteljev je tudi zelo mnogo, da bi 
iahko pričakovali hitrejšega postopka pri skupnem 
sodišču. Učiteljstvo osnovnih šol naj ima glavno 
besedo pri tem, da si samo urejeju tudi disciplin
ske zadeve. 

Predsednik UJU tov. Petrovič izvaja na po
ročilo zagrebškega poverjenika, da se zelo raduje 
poročila o zopetnem izdajanju svojega glasila pri 
zagrebškem poverjeništvu, Osobito ga to zelo ve
seli z ozirom na vprašanje sporazuma. Ako nima 
poverjeništvo sredstev, bi centrala tudi materi
jalno bila pripravljena podpreti to akcijo s čla
narino, ki jo pobira poverjeništvo s tem, da jo 
pozneje vplača, oziroma p vrne. Zidanje doma se 
mu zdi nujno potrebno, ke'r je treba ustvariti neko 
žarišče za delo. Učiteljstvo je treba dvigniti iz 
kavarn En ga zbrati za duševno delo in duševno 
hrano v učiteljskem domu. Zbližanje je zastalo 
zaradi sebičnosti nekaterih vodilnih tovarišev. Mi 
ne maramo, da likvidira UJU na ljubo par stotin 
ljudi. 

POROČILO O DELOVANJU POVERJENIŠTVA 
UJU LJUBLJANA 

v tekočem poslovnem letu: 
Poročilo je podal tov. Ivan Dimnik, ki je 

izvajal: 
Pokrajinsko skupščino je imelo poverjeni

štvo v Kranju, dne 5., 6. m 7. julija 1927. Na te
melju deklaracije je šla skupščina na delo za iz
vedbo programa po novih smernicah stanovske 
politike. 

Predvsem se je vzelo kot cilj reorganizacije 
za tekoče leto reformo sreskih društev v tem 
pravcu, da se reformirajo po točno določenem 
programu zborovanja, da se društva porazdele 
v samoizobraževalne krožke, ki goje po točno 
opredeljenem programu izobrazbo učiteljstva, da 
se reformira ves tisk organizacije v tem smislu, 
da se intenzivno prične pečati organizacija z re
formo šole, to iposebno z ozirom na delovno 
šolo, na kmetijsko nadaljevalno šolstvo, z ozi
rom na gospodinjsko šolstvo in tečaje ter, da se 
izvede tudi gospodarska reforma organizacije. 

Kot prvi odziv je sledil pokrajinski skupščini 
izobraževalni tečaj v Ljubljani, kateri je trajal od 
25. do 30. avgusta 1927 in ga je obiskovalo pov
prečno dnevno 175 učiteljev in učiteljic. Tečaj je 
obravnaval predvsem teme o organizaciji učitelj
ske samoizobrazbe, o etični vzgoji, o kmetski de
lovni šoli, o izvenšolskem delu učiteljic, pripravi 
za to delo in metodi tega dela, o gospodinjskih 
tečajih in o reformi šole, t. j . o delovni šoli in o 
delovanju učiteljstva na tem polju. 

V zmislu tega programa in ugotovljenih sta
lišč in smernic je šlo poverjeništvo na podrobno 
delo. 

Reorganiziralo je centralno delo pri poverje
ništvu in tudi delo po društvih. Za vsa področja 
dela je osnovalo odseke, ki imajo deloma posve
tovalno, deloma pa tudi izvršilno in samostojno 
nalogo. 

Odseki so sledeči: Osrednji izobraževalni 
odsek, odsek za nadaljevalno šolstvo in mladin
sko vzgojo, odsek za izvenšolsko delo, odsek 
Mladinske Matice, odsek za kontraktualce, šolsko 
upravni odsek in gospodarski svet. 

Z odseki si je poverjeništvo ustanovilo apa
rat, da mti bo mogoče intenzivneje sistematično 
delovati in okrepiti svoje delo s pritegnitvijo 
novih delovnih sil. S tem je agilnim članom dana 
možnost, da se lahko uveljavljajo pozitivno v 
orgarrizaciji in dobe potom svojega dela vpliv na 
smer organizacije. 

Važnejše delo odsekov je bilo dosedaj sle
deče: Izobraževalni odsek je izvedel domala or
ganizacijo krožkov po društvih. Izdal je prvo 
brošuro »O liberalizmu« v smislu svojega pro
grama v 2000 izvodih po Din 3. Odsek za nada
ljevalno šolstvo je priredil dve anketi za nadalje

Od Zaloge šolskih knjdg je dobilo poverjeni
štvo UJU v Zagrebu 300.000 Din. Poverjeništvo 
nima svojih poslovnih prostorov, ker je Učit. Dom 
priznan S. H. U. D. zaradi tega je poverjeništvo 
kupilo zemljišče in postavi za poverjeništvo malo 
zgradbo za 500.000 Din. V zgradbi bodo poslovni 
prostori poverjeništva in dijaški konvikt za 20 
do 30 srednješolskih dijakov, s čemer bodo kriti 
tekoči stroški. 

Najaktualnejše je pač vprašanje sporazuma 
hrvatskega učiteljstva in združitev v enotno orga
nizacijo. Povdarja, da ni čul jasnega mišljenja od 
nasprotne strani. Izven UJU je več grup. Najjačja 
je ona, ki zahteva; da se osnuje Zveza Savezov 
za celo državo in drugo vse likvidira. Osnujejo 
naj se Savezi po plemenih. Popolnoma opredelje
nega stališča pa ni, a najjačji del je tega mišlje
nja. Nagon k zbližanju se vedno povečava. V 
zadnjem času je nastal mal zastoj, ker je oblast 
SHUD pripoznala imovino. S tem so postali ne
kateri samozavestnejši in manj dovzetni za skup
nost. V seji Glavnega odbora naj se razpravlja 
tudi o tem vprašanju. Vsi člani UJU naj povedo 
svoje mišljenje. Vprašanje je treba rešiti tako, da 
bosta obe strani zadovoljni: da ne bo poražencev 
ali zmagovalcev. Citira Supila, da je treba imeti 
vedno enotno državo v vidiku. Tako naj se re
šuje tudi naš stanovski problem. To prepričanje 
je treba vzbuditi, drugo pride samo posebi. Ni 
malo ne obžaluje ne enega koraka, ki se je storil 
v pogledu k zbližanju. Krivda, da ni prišlo že do 
realizacije je pri onih, ki se še niso mogli uživeti 
v nove zahteve, ki jih stavi novi položaj na uči
teljstvo. Pričakuje, da bo pomagal na zbližanju 
hrvatskega učiteljstva Izvršni odbor, »Narodna 
Prosveta«, ostala poverjeništva in njhovi listi. 

Stanovske zahteve, ki bi jih imel iznesti in o 
katerih so razpravljali na seji ožjega sosveta so: 

Kako naj se pospeši vprašanje šolskega za
kona. Čujemo, da je zakon oddan skupščini, kar 
se pa z druge strani ne potrjuje. Nujnost ureditve 
šolskega zakona je v tem, da prestanejo provi



valno šolstvo, v Ljubljani in Mariboru, ki sta 
dobro uspeli. Sedaj pripravlja tretjo anketo o go
spodinjskih šolah in tečajih. Odsek za izvenšolsko 
delo je izdal na vsa društva posebno okrožnico, 
ki vsebuje predvsem principijeme smernice za 
to delo. Sedaj zbira statistiko učitcliskega izven
šolskega dela. Odsek za Mladinsko Matico je iz
delal vse priprave za ustanovitev Mladinske Ma
tice za slovensko šolsko dcco. Izdal bo vsako leto 
po tri knjižice za deco, to je koledarček, 1 kniigo 
leposlovne in eno realne vsebine v okrog 10.000 
izvodih za ceno 10 Din. Odsek ?a kontraktualce 
hoče predvsem pomagati učiteljem kontraktual
cem za državljanstvo in službo. Šolskoupravni 
odsek je bil tistanovlien na anketi šolskih upravi
teljev v Ljubljani m ie dosedaj predelal uredbo o 
kra;evnih in oblastnih šolskih odborih. Izdelal ie 
svoje predloge, ki jih bo poverieništvo skušalo 
udeistviti pri izpremembah uredbe in v šolskem 
zakonu. Enako, kakor v Ljubljani, skliče pover
jeništvo 7. januarja 1928 anketo šolskih upravi
teljev v Mariboru, kjer se ustanovi enak odsek, 
ki bo redno razpravljal o šolskoupravnih zadevah 
v mariborski oblasti in bo tvoril stik z maribor
sko prosvetno upravo in oblastnim šolskim od
borom. 

Gosnodarski svet je dal pobudo za reorgani
zacijo Učiteliske Samopomoči iz posmrtnega dru
štva tudi v bolniško podporno društvo ter v za
devi ureditve razmerja med organizacijo in Uči
teljsko tiskarno. 

Delo odsekov utrjuje poverieništvo polom 
anket, ki iih sklicuje od prilike do prilike za oo
edina vprašania v različnih kravih tako. da pride 
tudi vnanie učiteljstvo, izven centralnega obli/ia. 
do besede in veljave. Take ankete so se vršile 
dosedaj glede perečih šolskoupravnih vprašani. 
anketa šolskih upraviteljev sklicana v Ljubliani. 
enaka se bo vršila v Mariboru, anketa učiteli
stva kmetijskonadalievalnega šolstva, ki je bila 
v Ljubljani in Mariboru, v kratkem pa se vrši še 
anketa učiteljic gospodinjskih šol in tečajev v 
vprašanju istih. 

Sklepe anket izvedejo odseki in utrjujejo 
krožki po društvih. 

O delu po društvih in reformi v tem pogledu 
bo poročal strokovni tajnik tov. Kobal. 

Poverjeništvo je imelo v tem upravnem letu 
dve seji ožjega sosveta in sicer eno pred pokra
jinsko skupščino, drugo rrred sejo širjega sosveta 
v Ljubljani 2. oktobra 1927. 

Enako je imelo dve seii širjega sosveta, t. j . 
eno dne 2. oktobra v Ljubljani in 27. novembra 
v Celju. Na prvi seji je razpravljal širji sosvet o 
poslovanju sreskih učiteljskih društev glede na 
članstvo, zborovanja, samoizobrazbo. šolsko re
formo in izvenšolsko delo. nadalje o reviziii urad
niškega zakona, o Učiteljski tiskarni in glede kon
traktualnega učiteljstvia. Poziitivno je napravili 
sklepe glede poslovania društev in reviziie urad
niškega zakona. Na drugi seji širjega sosveta ic 
širii sosvet zavzel stališče napram zadrugi Uči
teljska tiskarna ter v pogledu pravil UJU. 

Važnejši dogodki, ki bi jih bilo >■/. področja 
poverjeništva omeniti bi bili. da ie poverjeništvo 
imelo ostro borbo z upravo Učiteljske tiskarne, 
ki se je pa in ie upati, da se bo definitivno raz
čistila glede razmerja med organizacijo in Uči
teljsko tiskarno prav v kratkem. V ozki zvezi s 
tem se je poiavPo vprašanje združitve vsega slo
venskega učiteljstva v enotni stanovski organiza
ciji in pristopu članov »Edinstva« v UJU, kar se 
bo zgodilo z likvidacijo stanovskopolitične orga
nizacije »Edinstva«. Upati ie, da se Izvrši spora
zum v kratkem, če ne pride kaj posebnega vmes. 
Važna je tudi misel slovenskega učiteljstva. da 
reorganizira Učiteljsko Samopomoč sedaj, ko ie 
dosegla posmrtna pomoč nad 10.600 Din. tudi v 
bolniško podporo z zneski, ki presegajo 10.000 Din. 
iz katerih zneskov naj se prične zbirati bolniški 
fond. 

Svoje zahteve in stališča pa ima slovensko 
učiteljstvo v sledečih pogledih: 

1. Disciplinska uredba še ni povsem popolna 
in bo treba zahtevati še njene izpopolnitve v tem 
zmislu. da dobe enakopravnost tudi učiteljice, da 
se zmanjša aparat strokovnih drugov na sistem, 
kakor je uveden za vrhovno disciplinsko sodišče. 
in da se izključi publiciranje razprav v dnevnem 
časopisju. Izvršni odbor naj izda za prihodnje 
točno dva kandidata in namestnika, ki nai jili 
volijo člani UJU za vrhovno disc. sodišče. Praksa 
je pokazala, da posebna disciplinska sodišča niso 
slaba uredba in dobro poslujejo. 

2. Uredba o krajevnih in oblastnih šolskih 
odborih ie pomanjkljiva ter naj se izpopolni po 
predlogih, kakor jih je izdelal šolskoupravni od
sek poveri. UJU Ljubljana. Pereče je vprašanje 
kuriva in stanovanja, ki ni še rešeno. Zahtevamo 
uvedbo sreskih šolskih odborov ter volitev za
stopnikov učiteljstva v vse šolske odbore. 

3 V pogledu finančnega zakona za 1. 1928.29. 
ie poverjeništvo poslalo Izvršnemu odboru točne 
svoje zahteve, ki naj jih skuša Izvršni odbor iz
vesti. 

4. Glede revizije uradniškega zakona pripo
ročamo Izvršnemu odboru, da se nasloni na ela
borat, ki ga je izdelala Zveza državnih name
ščencev za Slovenijo s sodelovanjem zastopni
kov poverj. UJU ter naj skuša vezati s stali
ščem, ki ga ie zavzela komisija za revizijo činov
niškega zakona v ministrstvu prosvete. Poverje
ništvo Ljubljana stoji v tem pogledu na sledečem 
stališču: 

1. Forsiranie revizije uradniškega zakona m 
v interesu državnega uradništva. 

2. Zahtevati moramo, da se sedanje poobla
stilo finančnega zakona glede revizije ne izvede, 
ker ie preveč ozkosrčno. 

3. Novi finančni zakon za leto 1928.29. naj 
ima novo pooblastilo, ki nai bo širokogrudnejše 
od sedanjega, da bo omogočilo moderno revizijo 
uradniškega zakona in zvišanie dohodkov. 

4. Z novim finančnim zakonom naj se takoj 
ukinejo vse dosedanje določbe finančnega zakona, 
ki so okrnile dosedanja določila uradniškega 
zakona. 

5. Zahtevamo uvedbo uradniških zbornic, ozi
Toma oficijelnih strokovnih svetov drž. uradni
štva, ki bodo dajali svoje mišljenje glede zako
nov in uredb. 

4. V zadevi projekta šolskega zakona in za
kona o učiteljiščih zahtevamo, da se dajo isti še 
pravočasno v vpogled in kritiko, da ima pred 
uveljavljenjem tudi širši krog učiteljstva priliko 
se tzjaviti o obeh. 

5. Enako naj se da tudi prosvetni program, 
ki se izdeluje za celo državo v izjavo učiteljstvu 
ter javnosti sploh. 

6. Naravnost mašinelno fabriciranje učnih na
črtov smatramo za kvarno šolstvu ter za ne
resno tretiranje tega tako važnega poglavja na
šega notranjega ustroja šolstva. 

7. Slovensko učiteljstvo še nadalje vztraja na 
svoji zahtevi, da se mu ohrani osnovnošolski re
ferent v ministrstvu prosvete iz vrst osnovnošol
skega učiteljstva ter poziva Izvršni odbor, da 
stori vse korake, da se referent tov. Pavel Flere 
vrne na prejšnje mesto. To svojo zahtevo pod
črtava tembolj sedaj, ko se je osnoval poseben 
oddekk za meščansko šolstvo v ministrstvu pro
svete. 

8. V pogledu oblastnih šolskih nadzornikov 
za osnovno šolstvo stoji poverjeništvo na stali
šču da morajo biti iz vrst osnovnošolskega uči
teljstva, ki pozna osnovno šolstvo in njega notra
nji ustroj. Pozivamo Izvršni odbor, da stori vse 
korake, da se bodo v polni meri uvaževali toza
devni predlogi poverjeništva. 

9. Disciplinske preiskave proti predsednikom 
sreskih društev v zadevi referenta se nam zde 
neupravičene, ker disciplinsko sodišče nima kom
petence v tem pogledu. Predisedniki so postopali 
v zmislu društvenih pravil, ki jih je potrdila poli
tična uprava. Edino ona bi smela poseči vsem. če 
so kršena ali prekoračena pravila. Kot svobodni 
državljani in v zmislu principa demokracije ter v 
zmislu društvenih pravil, imajo že po ustavi pred
sedniki društev pravico vlagati peticije. Službeno 
razmerje ne izpremeni tega stališča. Tudi dejanski 
stan glede lapidarnega izražanja, ki je v brzo
javkah edino mogoč, ne more povzročiti službe
nega zasledovanja, ker se s tem omejuje držav
ljanska svoboščina. Iz tega razloga apeliramo na 
Izvršni odbor, da ponovno podvzamc korake za 
ukinitev preiskav. 

10. Izvršni odbor pozivamo, da podvzame vse 
korake, da bodo izplačane zapadle potnine srb
skim šolskim nadzornikom. Kot državni škandal 
moramo označiti, da država dolguje po 10.000 
Din poedinim nadzornikom za potnine in si mo
rajo ti izposojevati denar, da lahko nadzorujejo 
šole. V Sloveniji dolguje država nadzornikom do 
100.000 Din za potnine in dnevnice. 

11. Odločno moramo protestirati proti žen
dannerljskemu sistemu, ki se ie uvedel nad uči
teljstvom v srezu Prevalje. Zandarji izvršujejo 
hišne preiskave pri učiteljih proti določbam člena 
11. in 17. ustave. Zahtevamo, da Izvršni odbor o 
tem pouči merodajne ministre in parlamentarne 
kroge, da ta sistem odpravijo in osebe, ki se s ta
kim sistemom diskvalificirajo za državno službo. 
klJče na odgovornost. Podrobneje bo to zadevo 
utemeljeval tov. Kobal. 

Tajnik tov. Kobal je poročal podrobno o re
formi zborovanj okrajnih učiteljskih društev ljub
ljanskega poverjeništva. V svojem poročilu je 
podal vzorec, ki se ga morajo držati društva za
radi enotnosti. Navzočim zastopnikom posamez
nih poverjeništev je izročil izčrpek okrožnice 
štev. 289. in obrazec B. Zastopniki so sledili po
ročilu z velikim zanimanjem ter so stavili mnoga 
vprašanja organizatoriičnega značaja. Zastopnikom 
je razdelil tudi brošuro Osrednjega izobraževal
nega odseka pov. UJU Ljubljana »O liberalizmu« 
ter je obrazložil program samoizobraževalnega 
dela pov UJU Ljubljana. Podrobnosti ne nava
jamo, ker so našemu učiteljstvu itak znane. Po
verjeniki so prosili naj ljubljansko poverjeništvo 
tudi njim pošilja vse organizacijske okrožnice, ki 
jih izdaja na sreska društva. 

Med poročilom tov. Dimnika se je že pri po
edinih točkah vnela živahna debata. 

Poverjenik zagrebškega pov. tov. Jos. Skavič 
stavi z ozirom na izvajanja tov. Dimnika in Ko
bala predlog, da naj se na prih. seji glavnega 
odbora razpravlja o notranji reorganizaciji naše 
organizacije ter naj se na prihodnjo skupščino 
stavi referat o enotni ureditvi dela po vseh 
okrajnih društvih UJU. 

DELO IN POLOŽAJ V BEOGRAJSKEM PO
VERJENIŠTVU. 

Poverjenik beograjskega pov. UJU tov. Mi
lan V. Popovič poroča približno sledeče: Pover
jeništvo je storilo vse, da se članstvo zviša. Iz
ve.stja dobi pov. šele v maju. Dosedaj je pri
javljenih 4000 članov, a upa, da jih bo nad 6000. 
kekor dosedaj. Precej je članstvo razburila čla
narina, ki se je dvignila od 10 na 15 Din. Na vsa 
društva je sporočilo poverjeništvo, da to ni stal
na članarina, temveč le enkratni prispevek. Slabo 
deluje tudi odlok min. prosvete, ki je reaktiviral 
prosta zborovanja od enkrat mesečno na vsak 
drugi mesec. Učiteljstvo je v poedinih srezih zelo 
oddaljeno. Društva zahtevajo, da se obnovi prvotni 
odlok. Pomočnik g. min. prosvete ni za to. Po
verjenik se izreka za enotno organizacijo društev 
po vzorcu slovenskega učiteljstva. Pozdravlja 
samoizobrazbo učiteljstva. Pri njih so pričeli na ta 
način, da pošiljajo učitelje v inozemstvo. Omenja 
nekatera nesporazumljenja med poverjeništvom in 
Izvršnim odborom. Kritizira 10 Din, ki jih za
hteva Izvršni odbor za intervencije v osebnih 
zadevah. Urediti je treba delitev poslov med po
verjeništvom in Izvršnim odborom. Poverjeništvo 
bo sklicalo sedaj sejo širjega sosveta. Ta bo raz
pravljal o delovanju poverjeništva in o vseh do
sedanjih aktualnih vprašanjih. Diskuzija bo po
kazala prave smernice. O tem bo izročena reso
lucija Izv. odboru in potom tega vsem poverje
ništvom. Sestavljen bo tudi poseben odbor za re
alizacijo predlogov, ki jih pošljejo posamezna 
društva. Dotakne se vprašanja pravil UJU pov. 
Beograd, ki jih je odobrila pokrajinska skupščina, 
a ki jih osporava Izvršni odbor. Tudi pov. Beo
grad bo sklicalo anketo šolskih upraviteljev, ka
kor v Ljubljani. Govori nadalje o ekonomskih 
ustanovah poverjeništva. Predlogov nima za ta 
sestanek. 

Poverjenik Skavič pojasnjuje, da je bil od
bor za pravila v Skoplju mnenja, naj poverje
ništva poslujejo do novih pravil UJU po dose
danjih odobrenih pravilih. 

STALIŠČE PREDSEDSTVA UJU K POEDINIM 
VPRAŠANJEM. 

Predsednik UJU tov. Vlada K. Petrovič iz
javlja: Glede pravil pov. UJU Beograd konsta
tira fakt, da deluje Izv. odbor vkljub temu s po
verjeništvom v Beogradu složno. Slabo je to, ker 
je beograjsko poverjeništvo izneslo svoja pravila 
tedaj, ko so se izdelovala centralna pravila. On 
je mišljenja, naj se pov. UJU Beograd opravlja 
po svojih pravilih, naj preizkusi svoja nova pra
vila in ko bodo izdelana in sprejeta centralna pra
vila, jih bo moralo izpremeniti in spraviti v so
glasje z novimi centralnimi pravili. 

Obžaluje, da ni iz Sarajeva in Splita zastop
nikov, da bi slišali izveske Iz Ljubljane, ki dela 
na vseh poljih. Ljubljansko poverjeništvo daje 
vzgled in kaže, da je organizacija na poti k kon
solidaciji. Zahvaljuje se na delu ljubljanskemu 
poverjeništvu. Upa, da bo isti duh prešel v vsa 
druga poverjeništva. 

Omenja kravate v Skoplju. Imamo v organi
zaciji ljudi, ki nimajo prave zavesti o pozitivnem 
elelu ni pozitivni kriuki. Škandali so bili v skop
lju pred učitelji, a v Beogradu pred oblastmi. 
Manjšina je nedostojno nastopila proti večin;. 
Judi mali krog lahko na nedostojen način vzbuja 
pozornost in se lahko uveljavlja. Vprašanje nasta
ne, ali naj se še nadalje tolcrira take člane? 
Uolje je par članov manj, a te dostojne, kakor 
med velikim številom par slabih. Zeli, da se taki 
slučaji ne ponove. Vsi moramo složno poprijeti v 
tem pogledu, posebno oni, ki so na čelu poverje
ništev. 

Govori se, da sklepi skopljanske skupščine 
niso izvršni. On pravi, da so sklepi skopljanske 
skupščine popolnoma pravomočno izvršeni. Glavni 
odbor je iznescl vse predloge pred skupščino. 
Skupščina jih ie pravilno izročila odsekom, V od
sekih so bili z večino sprejeti in na to v skupšči
ni. Skupščina je izvršena. Ako sklepi skupščine v 
Skoplju niso pravomočni, potem nimamo niti 
budžeta, 

V UJU naj se ne postopa po partijah. Zboro
vanja partijskih klubov učiteljstva na skupščinah 
so v kvar UJU. 

Po skupščini so se oglašali po listih ljudje, 
ki sebe radi pokažejo. Tako tudi podpredsednik 
beograjskega poverjeništva. Poverjenik tov. Po
povič se ni strinjal s tem postopanjem. Napisal 
je popravek, s katerim se je zadovoljil Izvršni od
bor. Stanovske notranje zadeve škodijo v dnev
nem časopisju ugledu vseh. 

Po višek za 5 Din pri članarini velja le za 
enkrat. Društva beograjskega poverjeništva so 
poslala vsa izven treh po 15 Din. V fin. odboru 
sta podali oddvojeno mišljenje le poverjeništvo 
Ljubljana in Sarajevo. Ker je bil predlog sprejet 
z večino, je računati na discipliniranost, ker ne 
gre s tem rušiti sklepov najvišje org. instance, ki 
morajo biti pravomočni. 

Dotiče se »oediitih iznešenih točk. 
Glede discipljnske uredbe bo treba menjati 

mišljenje, ker je praksa pokazala druga stališče. 
Učiteljstvo se je prvotno izreklo za enako disci
plinsko postopanje, kakor za ostalo drž. uradni
štvo, po uradniškem zakonu. Iz tega razloga je 
Izv. odbor napravil predstavite na ministra v 
tem zmislu. V stanovskih glasilih naj se utemelji 
sedanje stališče na podlagi prakse in pošlje tudi 
Izv. odboru. Dobra uredba je več vredna, kakor 
slab zakon. Z izpremenjenim stališčem bo treba 
prodreti tudi v finančnem zakonu. 

Uredbo o krajevnih šolskih odborih in obla
stih je hotel Glavni Prosvetni Svet izpremeniti 
tako. da bi ti odbori, izbirali učiteljsvo, kar se 
je posrečilo odbiti. Za uredbo se pripravljajo iz
premembe in je treba s predlogi pohiteti. 

Zakon o osnovnih šolah je v izdelavi. Ponov
no je Izv. odbor interveniral v tej zadevi in bo 
posvetil vso pažnjo. ko bo aktualno to vprašanje. 

V zaščito državljanskih pravic učiteljstva ho
če podvzeti vse korake. Omenja gluhonemega uči
telja v Skoplju. Tam je govoril tudi neki učitelj 
ter navajal svoje slučaje, ni pa se ne prej in ne 
pozneje obrnil na organizacijo s podrobnimi po
datki, da bi zamogla intervenirati. Ponovno hoče 
podvzeti korake za predsednike društev. Omenja 
kričeč slučaj v Prevaljah in hoče poskrbeti, da 
o njem izve širša javnost in merodajni krogi. 

Glede potnin sreskih nadzornikov prosi ce
lotne statistike o neizplačanih potninah in na to 
intervenira v prilog nadzornikom. 

Izpremembe uradniškega zakona je zdelala 
tudi komisija v min. prosvete, v kateri so delo
vali tudi zastopniki učiteljstva. Ta predlog je za 
nas ugoden. Nikdar ni bilo učiteljstvo tako eno
dušno, kakor to pot. Sedaj izdeluje nov elaborat 
nova komisija v ministrstvu pravde. 

S Cinovničkim Savezom UJU ni v zvezi, ker 
je osrednji odbor na podlagi čl. 28. pravil odklo
nil zastopnika UJU v odbor. Na pobudo z Ljub
ljane smo nominirali kot svojega zastopnika Ti
homira Kostiča. Dasi je prej Savez sam vabil in 
pozival zastopnika v odbor, sedaj to odklanja. To 
je treba urediti. Prosi zastopnike iz Ljubljane, 
da iznesejo to zadevo pred svoj pokrajinski Sa
vez ter skušajo razmerje urediti. 

Prosvetni program za celo državo izdelujejo 
sedaj sekcije. Celoten elaborat bo natisnila »Na
rodna Prosveta«. Povdarja, da se da izvesti ta 
prosvetni program s šolskimi zakoni. 

Prosi, da naj se poverjeništva točno drže 
roka glede izpremembe pravil UJU, katero vpra
šanje moramo enkrat že rešiti in spraviti z dnev
nega reda. 

Za ljubljanske predloge se bo posebno za
vzel Izvršn odbor, da jih reši v zmislu želja slo
venskega učiteljstva, katerega stališče je povsem 
upravičeno. 

Omenja razne avdijence v ministrstvih ter 
druge korake, ki jih je podVzel Izvršni odbor, 
predsedstvo in urednik »Narodne Prosvete«, da 
zanteresirajo merodajne kroge za naše težnje ter 
pridobe merodajne osebe za stališče učiteljstva. 

Ob koncu povdarja, da smatra kot nalogo 
Izvršnega odbora le delo na širši prosvetni po
litiki, t. j . na vprašanjih državne prosvetne poli
tike in organizacije, vse drugo da prenese na po
verjeništva. 

Na to poda še skico finančnega stanja U.IU 
glede listov in uprave do današnjega dne v in
formacijo poverjeništvom in članstvu. 

Poverjenik Milan Popovič nastopa proti 
praksi Izv. odbora, da v Izveštaju kar sam pod
piše člane Glavnega odbora. Kritizira skupščino 
v Skoplju, ki je imela za dva dni preobširen 
dnevni red ter splošne razmere na tej skupščini. 

Predlogi in nasveti. 
Poverjenik Josip Slavič iz Zagreba stavi 

predlog, naj Izv. odboT stori vse korake, da pride 
šola gluhonemih v Zagrebu pod prosveto ter ute
meljuje podrobno to zahtevo. 

Nadalje stavi predlog naj izposluje Izvršni 
odbor podporo za šolski muzej Hrv. Ped. knjiž. 
zbora v Zagrebu, ki je dragocene vrednosti. 
Država je obljubila, da bo plačala ona najemnino, 
sedaj pa ta postavka ni vnesena v budžet. 

Tov. Kobal je omenil dopis pov|erjieništva 
UJU Ljubljana na Izvršni odbor glede preganja
nja učiteljstva v dravograjskem okraju. Temu je 
dodal poročilo o hišni preiskavi pri tov. Huda
lesu. Proti nezakonitemu in protiustavnemu po
stopanju so se zastopniki splošno zgražali. Skle
nili so podvzeti vse dopustne 'in potrebne korake 
v odpravo škandaloznih in sramotnih razmer. 

Dalje je prečrtal predlog, da naj se prizna 
draginjska doklada onemoglim staršem in nepre
skrbljenim bratom in sestram, ki žive v skupnem 
gospodinjstvu s sinovi ozir. brati — državnimi 
uradniki. 

Izročil je protest dolnjelendavskega učit. dru
štva glede nameravane odstranitve tamošojega 
okrajnega šol. nadzornika. 

1'redsednik UJU tov. Vlada Petrovič ie na 
to zaključil sejo v prepričanju, da smo se zadiniii 
v temeljnih pogledih glede vprašanja državne 
prosvetne politike in organizacije. 


